

Lübeck, 12<sup>th</sup> July 2023

Dear family Sichel, dear Heidemarie, dear audience,  
as a representative of the Geschwister-Prenski-School I am very happy to be here today. We as a school are glad to sponsor two of those stumbling stones put to the street here today, the stones of Don Walter and Hanna Ottilie Esther. Those are of big importance for us because the picture Heidemarie just showed around shows as well the siblings Prenski as well as the siblings Sichel. This picture was and is of great meaning for the school because it was one source for Heidemaries initiative to change the schools name to Geschwister-Prenski-School, 29 years ago. And so the name became the basis of our all days pedagogical work for equal being, respect and tolerance. But also remembering jews and jewish life in Lübeck of the past and meeting todays jews and learning about jewish culture are very important for us. Therefore it is a great pleasure for us to welcome you to our school tomorrow morning. Thank you very much!

Lübeck, den 12. Juli 2023

Liebe Familie Sichel, liebe Heidemarie, liebe Anwesende,  
als Vertreter der Geschwister-Prenski-Schule bin ich sehr froh, heute hier sein zu können, da wir als Schule die Patenschaft über zwei der heute hier verlegten Stolpersteine, nämlich die der Kinder Don Walter und Hannah Ottilie Esther übernehmen. Diese sind uns besonders wichtig, weil das eben von Heidemarie gezeigte Foto, das Adolf Domb als Jugendlicher aufgenommen hatte, für unsere Schule und ihren Namen von zentraler Bedeutung ist: Es gab dem von Heidemarie in Gang gebrachten Namensgebungsprozess großen Schwung. Dieser Name ist uns im pädagogischen Alltag auch damals wie heute Verpflichtung zur Vermittlung der Ziele Gleichheit, Respekt und Toleranz. In gleicher Weise ist aber auch die Erinnerung an Jüdinnen und Juden aus und jüdisches Leben in Lübeck sowie die Begegnung mit Jüdinnen und Juden und jüdischer Kultur heute für uns bedeutsam. Darum freuen wir uns sehr, Sie, liebe Familie Sichel, morgen früh bei uns in der Schule begrüßen zu dürfen. Vielen Dank!

Martin Nelskamp